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尊敬的奇瓦努卡副总统阁下，赵亚力大使先生，芒多校长先生，敦巴副校长先生，各位嘉宾，女士们，先生们，朋友们：
大家下午好！

今天，中国和乌干达的朋友们欢聚一堂，隆重庆祝乌干达第一所孔子学院——麦克雷雷大学孔子学院揭牌。我和大家一样感到由衷的高兴。请允许我代表湘潭大学，向麦克雷雷大学孔子学院献上湘潭大学4万名师生的衷心祝贺和诚挚祝福！

这是我第一次来到有着“非洲明珠”之称的乌干达。短短的几天里，我充分感受到了这片土地的富饶美丽，感受到了乌干达人民的热情开朗，感受到了这个国家对不同文明的开放包容。我觉得孔子学院总部、麦克雷雷大学和湘潭大学携手作出了正确的决定：在乌干达共建一所孔子学院。今天，这个决定真正付诸于实践了。

中国有句谚语叫做“有缘千里来相会”。湘潭大学和麦克雷雷大学远隔千山万水，因为中国教育部“中非高校20+20合作计划”而结下不解之缘。2010年以来，两所学校友好交流日益密切，合作成果不断呈现，在环境工程、能源化工、国际法和汉语等领域开展了教师交流、学生交流和科研人员交流项目，增进了相互间的了解，促进了各自的学科建设，也让远隔重洋的两所学校的师生从陌生人成为亲密朋友。今天，我们迎来了两校最重要的合作成果——麦克雷雷大学孔子学院的诞生。我们的孔子学院，不仅要充当在乌干达普及汉语教育和传播中国文化的角色，也要成为向中国人民介绍乌干达文明的重要窗口。

我们中国人崇尚兼收并蓄，崇尚互利共赢。一花独放不是春，各种文明的彼此包容、共同发展才是我们大家的共同追求。因此，建设好孔子学院，促进中乌人文交流、促进中乌文明各自精彩，是湘潭大学和麦克雷雷大学当仁不让的使命。作为麦克雷雷大学建设孔子学院的中方合作伙伴和孔子学院的建设者，湘潭大学将时刻秉持“忠诚友好、互信合作”的态度，与麦克雷雷大学携手建设好孔子学院。

今年是全球孔子学院成立10周年。中国国家主席习近平同志在致信祝贺全球孔子学院成立10周年时说：“孔子学院属于中国，也属于世界”。麦克雷雷大学孔子学院是湘潭大学与麦克雷雷大学忠诚合作的结晶，既属于中国也属于乌干达。如何建设高质量的孔子学院，促进孔子学院在乌干达的本土化，将是我们今后面对的一个重要课题。我相信，只要我们集思广益，齐心协力，定将有所成就。我希望，再过三五年，当我们再次欢聚于此庆祝麦克雷雷大学孔子学院的生日的时候，我们能自豪地告诉所有人，我们的孔子学院是中乌人文交流的重要力量，是不同文明和谐发展的重要平台。

最后，我要借此机会表达对乌干达政府、孔子学院总部、中国驻乌干达大使馆、麦克雷雷大学和乌干达和平统一促进会的诚挚谢意。没有你们的支持，就没有我们的麦克雷雷大学孔子学院。感谢其瓦努卡副总统光临揭牌，感谢赵亚力大使的支持与帮助。同时，我还要感谢今天在座的在乌华人社团、中资企业和乌干达各界朋友，你们为此次揭牌付出了辛勤的努力，谢谢你们！
其瓦努卡副总统阁下、女士们、先生们和朋友们，新年即将来到，我祝愿在座各位身体健康、家庭幸福、万事如意！
谢谢大家！
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Your Excellency Edward Kiwanuka Ssenkandi, Mr. Ambassador Zhao Yali, Mr. Chancellor Prof. George Mondo Kagonyera, Mr. Vice-Chancellor Prof. John Ddumba-Ssentamu, Distinguished Guests, Ladies and Gentlemen, Dear Friends,
Good evening!
Friends from both China and Uganda are assembled here today for the grand inauguration of the Confucius Institute at Makerere University, which is the first one in Uganda. I share your delight and excitement. First of all, please allow me to present my heartfelt congratulations to the Confucius Institute at Makerere University, on behalf of over 40,000 staffs and students of Xiangtan University!
This is my first time here in Uganda, the country of the Pearl of Africa. In such a short time, I have been fully impressed by the richness and beauty of this land, the warmness and brightness of its people and the inclusiveness of different civilizations in this country. I am convinced that the Confucius Institute Headquarters, Makerere University and Xiangtan University have made the right decision to establish a Confucius Institute in Uganda. Now this decision is in practice.
As an old Chinese saying goes, separated as we are, thousands of miles apart, we come together as if by predestination. Xiangtan University and Makerere University, separated by mountains and oceans, is tightly connected by the “Chinese-African Universities 20+20 Cooperation Project”, sponsored by the Ministry of Education, China. Ever since 2010, the two universities have made frequent and profound academic exchanges, thus bringing out fruitful cooperation programs. In the last few years, we have implemented programs of staff exchange, student exchange and co-research in the field of environmental engineering, energy, chemical engineering, international law and Chinese language, which not only helps to promote mutual understanding and the discipline development of each other, but also helps to turn the staff and students of the two universities from strangers to close friends. Now with our joint effort, we are welcoming the most important achievement of our cooperation, the newborn Confucius Institute at Makerere University. Our Confucius Institute will not only play an important role to promote Chinese language and culture, but also serve as a window to introduce Ugandan culture and civilization to the Chinese people.
We Chinese believe in inclusiveness and in the win-win principle. Spring does not arrive with the blossoming of a single flower. The inclusiveness and co-development of different civilizations is our common pursuit. Therefore, to build a Confucius Institute of high quality, promote people to people exchange between China and Uganda and accelerate the development of the two civilizations will be the bound missions of Xiangtan University and Makerere University. As the partner of Makerere University and the builder of the Confucius Institute, Xiangtan University will join hands with Makerere University to build the Confucius Institute on the basis of amity, loyalty and mutual trust.

This year marked the 10th anniversary of the founding of the Confucius Institute. Chinese President Xi Jinping said in his congratulatory letter on this occasion that the Confucius Institutes belong to China and to the world as well. The Confucius Institute at Makerere University is the fruit born out from the genuine cooperation between Xiangtan University and Makerere University. It belongs to China and Uganda. How to build a successful Confucius Institute and how to speed up its entrenchment in Uganda are important issues we will be facing. I believe that we shall achieve our goals if we join hands and minds. Herein I hope that in 3 or 5 years’ time, when we celebrate the birthday of the Confucius Institute at Makerere University, we will be able to proudly announce to all the people that our Confucius Institute is one of the major forces to enhance the people to people exchange between China and Uganda and the important platform for the harmonious and concurrent development of different civilizations.

Finally, I would like to take this opportunity to express my sincere thanks to the Ugandan Government, the Confucius Institute Headquarters, the Embassy of the People’s Republic of China in the Republic of Uganda, Makerere University and the Ugandan Council for the Promotion of Peaceful Unification of China. The Confucius Institute would not have been established without your full support. Your Excellency Vice President Edward Kiwanuka Ssekandi, thank your for your attendance which we are honored of. Mr. Ambassador Zhao Yali, thank you for your support. Meanwhile, I would also like to thank the Chinese associations, communities and enterprises in Uganda and Ugandan friends from all sectors. Thank you for devoting yourselves to help with the preparations of the launching of the Confucius Institute.
Your Excellency Edward Kiwanuka Ssekandi, ladies and gentlemen, dear friends, the New Year is right at the corner. May I wish you all a happy new year with good health, family happiness and the best of luck! 
Thank you!

